



الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

لواندا، أنغولا

(23-27 تشرين الأول/أكتوبر 2023)

ورشة عمل مشتركة للاتحاد البرلماني الدولي ومنظمة الصحة العالمية تحليل التطور في اتفاق الجائحة

الخميس، 26 تشرين الأول/أكتوبر 2023، 09:30 - 11:00

تيندا 2 (Tenda 2)، الطابق الأرضي

مذكرة توضيحية

لمحة عامة:

سلّطت جائحة كوفيد-19 الضوء على العديد من العيوب في النظام العالمي لحماية الناس من الجوائح. وقد كشفت عن الثغرات في نظم التأهب والاستجابة الوطنية والإقليمية والعالمية، ولكنها سمحت أيضاً بتحديد الفرص لتعزيز الهيكل الصحي الدولي.

في الدورة الاستثنائية لجمعية الصحة العالمية التي عقدت في كانون الأول/ديسمبر 2021، اتخذت الدول الأعضاء في منظمة الصحة العالمية قراراً بإنشاء هيئة تفاوض حكومية دولية (INB) تمثل جميع مناطق العالم، لصياغة اتفاقية منظمة الصحة العالمية أو اتفاقها أو صك دولي آخر بشأن الوقاية من الجوائح والتأهب لها والاستجابة لها (اتفاق الجائحة) والتفاوض بشأنها.

وستتمثل الهدف الرئيسي لاتفاق الجائحة، المتجذر في دستور منظمة الصحة العالمية، في تعزيز نهج شامل متعدد القطاعات لتعزيز القدرات الوطنية والإقليمية والعالمية والقدرة على مواجهة الجوائح في المستقبل. إن المفاوضات جارية



من قبل الدول الأعضاء في منظمة الصحة العالمية حالياً، والمعهد الوطني للإحصاء مكلف بتقديم نتائجه للنظر فيها من قبل جمعية الصحة العالمية الـ 77 في أيار/مايو 2024.

وسيضطلع البرلمانون بدور هام في تعزيز ملكية وشفافية اتفاق الجائحة، وضمان الاتساق مع احتياجات مختلف المجتمعات المحلية والبلدان في جميع أنحاء العالم لمعالجة أوجه التفاوت الصحية المحددة والحساسيات الثقافية والتفاوتات الإقليمية.

وعلاوة على ذلك، ستساعد المشاركة الهامة للبرلمانيين والدعوة على زيادة الوعي بأهمية التعاون الصحي العالمي وستسهم في تعزيز الشعور بالمسؤولية المشتركة في معالجة الجوائح، مما يؤدي إلى عالم صحي وآمن وعادل.

التركيز:

ستوفر ورشة العمل للتوعية هذه فهماً أعمق للمناقشات الحالية حول تعزيز بنية الصحة العالمية. وستتيح فهماً شاملاً للعناصر الرئيسية لاتفاق الجائحة ونطاقه وآثاره المحتملة وفوائده، ويشرح أدوار مختلف الجهات المعنية، بما في ذلك الدور الرئيسي للبرلمانيين، ويعزز الحوار بين البرلمانيين لتبادل وجهات النظر والشواغل والأفكار.

جدول الأعمال المؤقت:

الترحيب والمقدمة: الدروس المستفادة من جائحة كوفيد-19 وعملية هيئة التفاوض الحكومية الدولية (INB)	09:30 – 09:45
منظور مكتب هيئة التفاوض الحكومية الدولية (INB)	09:45 – 09:55
حلقة نقاش: وجهات نظر برلمانية بشأن تعزيز الهيكل الصحي العالمي	09:55 – 10:15
مناقشة تفاعلية	10:15 – 10:55
الخاتمة	10:55 – 11:00





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



IPU-WHO Joint Workshop

Unpacking the development of the Pandemic Accord

Thursday, 26 October 2023, 09:30 – 11:00
Tenda 2, ground floor

Concept note

Background:

The COVID-19 pandemic has highlighted the many flaws in the global system to protect people from pandemics. It has exposed the gaps in national, regional and global preparedness and response systems, but also allowed for the identification of opportunities to strengthen the international health architecture.

At the Special Session of the World Health Assembly held in December 2021, Member States of the World Health Organization (WHO) took the decision to establish the Intergovernmental Negotiating Body (INB), representing all regions of the world, to draft and negotiate a WHO convention, agreement or other international instrument on pandemic prevention, preparedness and response (Pandemic Accord).

The main goal of the Pandemic Accord, rooted in the WHO Constitution, would be to foster a comprehensive, multi-sectoral approach to strengthen national, regional and global capacities and resilience to future pandemics. Negotiations by WHO Member States are currently on-going, and the INB is mandated to submit its outcome for consideration by the Seventy-seventh World Health Assembly in May 2024.

Parliamentarians will play an important role in fostering ownership and transparency of the Pandemic Accord, ensuring alignment with the needs of diverse communities and countries worldwide to address specific health disparities, cultural sensitivities and regional variations.

Furthermore, parliamentarians' active engagement and advocacy will help to raise awareness on the importance of global health cooperation and will contribute to foster a sense of shared responsibility in tackling pandemics, leading to a healthy, safe and just world.

Focus:

This awareness raising workshop will provide a deeper understanding of the current discussions around the strengthening of the global health architecture.

It will offer a comprehensive understanding of the key elements, scope, potential implications and benefits of the Pandemic Accord, explain the roles of different stakeholders, including the key role of parliamentarians, and foster dialogue among parliamentarians to share perspectives, concerns and ideas.

E

#IPU147

Provisional programme:

09:30–9:45	Welcome and introduction: Lessons learnt from the COVID-19 pandemic and the Intergovernmental Negotiating Body (INB) process
09:45–9:55	The INB Bureau's perspective
09:55–10:15	Panel discussion: Parliamentary perspectives on strengthening the global health architecture
10:15 – 10:55	Interactive discussion
10:55 – 11:00	Conclusion